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AL·LOCUCIÓ DEL CAP DE GOVERN A L’ENTORN  
DE LA INVESTIGACIÓ MÈDICA I EL SECTOR SANITARI  

COM A OPORTUNITATS PER AL CREIXEMENT ECONÒMIC  
 

 
Distingides autoritats, 

Amic Pasqual, 

Amiga Diana,  

Senyores i senyors, 

 

En primer lloc, cal que em permetin que els primer mots siguin de suport i admiració 
vers Pasqual Maragall i la seva esposa, per la lluita, conscient i clara, que mantenen 
davant de la malaltia de l’Alzheimer, i per l’engrescada tenacitat que desprenen per tal 
de combatre-la, tot abonant la investigació des de la Fundació que du el nom del nostre 
admirat amic. 

En segon lloc, aprofito per agrair la iniciativa de l’Associació d’amics de la Fundació 
Pasqual Maragall a Andorra, d’haver organitzat aquest acte i d’assumir-lo com una 
oportunitat, una plataforma, per fer més visibles els camins de l’ajuda i el finançament 
per lluitar contra el repte de l’Alzheimer, tal com actualment se’ns presenta aquest mal. 

I és així, justament, com el concepte del repte –que el doctor Jordi Camí segur que farà 
servir aquest matí de forma brillant en la seva conferència–, m’ofereix l’oportunitat de 
relacionar la investigació mèdica i farmacèutica amb el món sanitari com una 
oportunitat d’inversió i de reactivació econòmica.  

Parlar de reptes davant un amic, que ha fet de la seva vida política i personal una 
successió de reptes guanyats, és certament difícil. 

Aquí a Andorra, modestament, que és com ens hem de moure els andorrans, també ens 
ha tocat encarar-ne alguns. 

El gran repte el vam tenir, a la dècada dels anys 90 del segle passat, quan vam haver 
d’encarar la transformació de les institucions d’Andorra i que, ara fa disset anys enrere, 
ens va permetre disposar d’una Constitució. 

Repte és, avui, la transformació del nostre model econòmic i de la nostra projecció 
exterior, en un moment històric en què –n’estic convençut– el país enfortirà la seva 
imatge internacional, farà que la seva economia s’obri a l’exterior i deixarà de banda la 
mala etiqueta de paradís fiscal.   
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Repte és també, ara, poder sortir en positiu de la greu crisi econòmica interna que patim 
i facilitar alhora, amb un seriosa reforma tributària, que nous inversors puguin instal·lar-
se en el nostre teixit empresarial i econòmic. 

Partint de les millores substancials que la nostra baixa pressió impositiva   –en termes 
comparatius– oferirà a les diverses iniciatives empresarials, es podrà apostar per la 
indústria a Andorra, especialment, en l’àmbit mèdic i farmacèutic, obrint els camins de 
la investigació i la inversió en desenvolupament i tecnologia.  

I això no ho farem desordenadament sinó amb un clar replantejament i posició de futur 
de la Universitat d’Andorra, tot buscant noves sortides professionals per als nostres 
joves i per als emprenedors en general. Això torna a ser un clar repte. Però és, alhora, 
una oportunitat real. 

Teniu, doncs, el nostre suport per promoure el binomi investigació mèdica amb sector 
sanitari, com un exponent de les indústries de futur. Unes indústries que busquen un 
entorn, una qualitat de vida i un nivell de seguretat ciutadana alts, aspectes dels quals –
si se’m permet la immodèstia– els andorrans som capdavanters.  

A més, Andorra, que manté la tolerància i el respecte entre la diversitat de grups de 
nacionals que hi conviuen, disposa de gent que vol i que sap treballar, tocant de peus a 
terra. 

És precisament perquè toquem de peus a terra, que hem sabut sempre quina era la 
correlació de forces i l’estret marge de negociació que a Andorra li quedava en relació a 
l’intercanvi d’informació en matèria fiscal, i en la recerca d’un veritable compromís de 
futur per a la majoria de les andorranes i dels andorrans.    

La nostra obertura cap a l’exterior, cap a Europa, ens aporta seguretat i credibilitat. Una 
bona relació amb la Unió Europea només fa que ajudar-nos a créixer.  

Són reptes naturals, resultat del treball que en aquest pocs mesos de Govern, s’ha 
realitzat per treure Andorra de la llista grisa de l’OCDE.  

Per afavorir el moviment d’industrials, empresaris, treballadors i persones en edat de 
formar-se. Tot plegat, un treball exhaustiu per afavorir l’economia andorrana a nivell 
intern i extern. Un resultat positiu que no trigarà gaire a arribar i a ser vist i ben entès. 

Amb aquest objectiu, treballa el Govern perquè l’any 2010 sigui el del camí per acabar 
la reforma tributària, el de l’inici de la negociació dels convenis que evitin la doble 
imposició –almenys amb Portugal, França i Espanya–, i el de la presentació d’una 
proposta ferma i vàlida d’acostament a la Unió Europea. 

Perquè Europa no és el problema sinó el camí del progrés per a andorranes i andorrans. 
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Per això és fonamental treballar en tres grans eixos: la modificació de la llei 

d’inversions estrangeres, l’establiment de convenis per evitar la doble imposició i, de 

manera especial, la modificació de la legislació mercantil. 

Modificar la legislació mercantil, amb la finalitat d’afavorir la creació d’empreses, en 

sectors industrials i de serveis amb un fort component tecnològic i respectuoses amb el 

medi ambient, enfortirà la nostra posició i ens ajudarà a fer créixer la nostra economia.  

Per això crec que és indispensable, avui, acollir les oportunitats serioses de recuperació 

econòmica, en formes tan variades d’inversió, com la investigació mèdica. 

 

Moltes gràcies. 


